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از مجری تا تعداد صندلی  نامزدها
تشریح جزئیات مناظره های انتخابات

همدلی| دبیر ستاد انتخابات سیما به تشریح جزئیاتی 
از برنامــه های تبلیغاتی، درباره مناظره ها بیان کرد که 
این روزها دکور برنامه در اســتودیو شماره ۱۱ در حال 
آماده ســازی اســت.این روزها برگــزاری مناظره های 
انتخابات ریاســت جمهوری یکی از مهمترین مســائل 
سازمان صداوسیماســت. از چندی پیش پیمان جبلی 
رئیس صداوسیما درباره برگزاری این مناظره ها خبر داد و 
طی روزهای گذشته جلساتی هم درباره کم و کیف این 
مناظره ها برگزار شده است.جدیت سازمان در برگزاری 
مناظره ها البته مانع از شــایعات و گمانه زنی های بیرون 
سازمانی نشــده و گاهی از بیرون با حاشیه هایی مواجه 
می شــود و برخی از لغو این مناظره ها خبر می دهند. با 
این حال سازمان صداوسیما هر بار این شایعات را به جد 
و به صراحت تکذیب کرده است و این روزها دکورها نیز 
در حال آماده ســازی اســت.هر از گاهی هم نام یکی از 
مجریان صداوســیما به عنــوان گزینه احتمالی مجری 
مناظره های انتخاباتی مطرح می شود.محمدباقر اعلمی 
دبیر ستاد انتخابات ریاست جمهوری سیما درباره اتفاقات 
این روزهای ستاد سخن گفت و به برخی از این حواشی 

پاسخ داد.
تعداد صندلی ها قطعی نشده است

اعلمــی درباره جزئیــات برگزاری جلســات و اقدامات 
صورت گرفته به خبرنگار مهر بیان کرد: جلســات ستاد 
انتخابات روزانه به ریاست آقای جبلی رئیس صداوسیما 
در حال برگزاری است، تقسیم کار کاملی صورت گرفته 
و معاونت های محتوایی در حال اجرای برنامه های پیش 
بینی شده هستند.او اضافه کرد: معاونت های پشتیبانی 
کننــده هم کاملاً پای کار هســتند، بــرای برنامه های 
تبلیغاتی باید مصوبه کمیســیون تبلیغات کشور را هم 

بگیریم که برخی کارها نهایی شده است.
اعلمی درباره تعداد صندلی ها در مناظره های انتخاباتی و 
اینکه گفته شده برای ۸ نفر صندلی ها تدارک دیده شده، 
بیان کرد: تعداد صندلی ها قطعی نشده است، ما تعداد را 
باز نگه داشته ایم تا ببینیم برای چند نفر باید صندلی ها 
تدارک دیده شــود. ما این آمادگی را داریم که برای هر 
تعدادی که شورای نگهبان تأیید کند فضای مناظره هم 

به همان تعداد در نظر گرفته شود.
*تعیین مجری و آماده سازی دکور مناظره ها در 

استودیو شماره ۱۱
او درباره شــایعاتی که هر از گاهی درباره لغو مناظره ها 
منتشر می شود تصریح کرد: مناظره ها قطعی شده است 
و به صورت زنده برگزار می شــود. دکور مناظره ها در در 
استودیو اصلی ســازمان در استودیو شماره ۱۱ در حال 

آماده سازی است.
اعلمی درباره مجریانی که بــه عنوان مجری مناظره ها 
مطرح می شــود، اظهار کرد: اینها گمانه زنی اســت اما 
مجری به زودی مشــخص می شود و در حال حاضر سه 

نفر به عنوان گزینه های اصلی مناظره ها مطرح هستند.
او درباره دیگر برنامه هــای انتخاباتی تصریح کرد: همه 
نامزدها گفت و گوی تلویزیونی دارند، میزگردهایی هم 
در تدارک هستیم که با حضور کارشناسان برگزار شود 
و نامزدهــا گفت و گوهایی هم به صورت مســتقیم با 
دوربین دارند.اعلمی با اشاره به حساسیت های این دوره 
از انتخابات عنوان کرد: این دوره از انتخابات سختی هایی 
دارد با این حال با همه فشار و توان همه در حال به انجام 
رساندن امور هستند این اتفاق در دوره های قبل طی سه 
هفته برگزار می شد اما الان تبدیل شده به دو هفته شده 
ولی تلاش ما این است که همه تمهیدات دوره های قبل 

در این دوره هم برگزار شود.
او در پایان بیان کرد: با این سختی ها تلاش ما این است 
کــه کمیت و کیفیت برگــزاری برنامه های انتخاباتی و 

تبلیغاتی کمتر از دوره قبل نباشد.

بازتعریف فولکلورهای انگلیسی
»مرگ رابین هود« با بازی هیو جکمن 

فرا می رسد
همدلی|هیو جکمن و جودی کامر بازیگر »مرگ رابین 
هود« شدند. به نقل از ورایتی، »مرگ رابین هود«، یکی 
از بسته های بازار داغ جشنواره فیلم کن امسال بود و در 
حالی که A۲۴ حقوق این پروژه را برای آمریکا به دست 
آورد، اکنــون کمپانی »ترو بریت« هم حقوق آن را برای 

بریتانیا خریداری کرده است.
داستان این فیلم در جنگل شروود می گذرد و با بازی هیو 
جکمن و جودی کامر به کارگردانی مایکل سارنوسکی 
سازنده فیلم تحسین شده »خوک« و »یک مکان ساکت: 
روز اول« که به زودی اکران می شود، ساخته خواهد شد.

در »مرگ رابین هود« شــاهزاده دزدها جوراب شلواری 
ســبز خود را عوض کرده و تبدیل بــه فردی در نبرد با 
تنهایی فرسوده کننده شــده که خود را در حال دست 
و پنجه نرم کردن با گذشــته اش می بیند و در این میان 
یک زن مرموز به او شانس نجات می دهد. تولید این فیلم 

فوریه یا مارس ۲۰۲۵ آغاز می شود.
»لیریکال میدیا« سرمایه گذاری فیلم را انجام می دهد و 
سارنوسکی و جکمن از تهیه کنندگان اجرایی خواهند 

بود.
زیگی کاماسا، رییس سابق لاینیزگیت انگلستان و اروپا که 
کمپانی »ترو بریت« را تاسیس کرده گفت به بازگرداندن 
قهرمان های داستانی بریتانیا به صحنه جهانی فکر می کند 
و این فیلم هم با ۲ بازیگر بزرگ جهانی برداشتی متفاوت 

از شخصیت محبوب فولکلور انگلیسی را تصویر می کند.

با برگزاری یک مراسم ویژه
»امیدوار« در سعدآباد رونمایی می شود

همدلی| پدرام فریوســفی از نوازندگان شــناخته شده 
موسیقی کشورمان روز هجدهم خرداد ماه از تازه ترین 
پروژه موسیقایی خود با عنوان »امیدوار« رونمایی خواهد 
کرد.در این اثر موســیقایی ویژه، فریده امیدوار به عنوان 

شاعر و راوی پروژه گروه اجرایی را همراهی خواهد کرد.
پدرام فریوسفی مدرس و نوازنده ویولن که طی سال های 
گذشــته در پروژه ها و آثار موسیقایی متعددی حضور 
موثری داشته درباره جزییات آلبوم »امیدوار« گفت: سال 
۹۸ که هنوز موج طوفانی کرونا آغاز نشده بود، خانم فریده 
امیدوار )خاله پدرام فریوسفی( در یک دورهمی خانوادگی 
کنار ما بود. من پیشنهاد دادم تا اشعارش در قالب کتاب یا 
یک آلبوم موسیقی مورد استفاده قرار گیرد. همان جابود 
که از من پرسید این پروسه چه قدر زمان می برد؟ و من 
خیلی اتفاقی و پیش بینی نشده گفتم که این آلبوم سال 
۱۴۰۳ منتشر می شود در حالی که اصلا هیچ کدام از ما 
نمی دانستیم که ماجرای کرونا و مشکلات دیگر باعث 
خواهد شد که این تاریخ دقیقا همان تاریخ انتشار آلبوم 
باشــد.او افزود: پروژه »امیدوار« یادگار و به وجود آورنده  
امید و عشق در ایام کرونا بود تا با واسطه  موسیقی بتوانیم 
امید را به دیگران هدیه دهیم. اصلا به همین جهت است 
که چنین نامی را برای این پروژه انتخاب کردیم. ما در آن 
روزهای دشوار تلاش می کردیم تا به واسطه موسیقی و 
ضبط ایــن اثر امید را در خود و دیگران زنده نگه داریم. 
شرایطی که به دلیل توقف فعالیت بسیاری از استودیوهای 
ضبط موسیقی دربرگیرنده مصائب و مشکلاتی بود که اگر 
دوستان و همراهان هنرمندم در این پروژه کنارم نبودند، 

امروز نمی توانستیم شاهد انتشار آن باشیم.
فریده امیدوار شــاعر و راوی آلبوم »امیدوار« هم درباره 
این پروژه موســیقایی گفت: من »شاعر« نیستم، آنچه 
نوشته ام حاصل اندیشه ها و تفکراتی است که از درونم 
جوشــیده و روی کاغذ نوشته شده اند. دل نوشته هایی 
بــا »نظم« یا »نثر« یا با »قاعده« و گاه »بی قاعده«که از 
دورنم جوشیده و به رشته تحریر در آورده شده اند. البته 
که در مرحله اول این موسیقی گوش نوازی است که روی 
اشعار و دکلمه های من طراحی شده و زیبایی هایی دارد 

که تردید ندارم مخاطبان با آن ارتباط خوبی می گیرند.
او دربــاره حضورش به عنوان راوی پروژه هم توضیح داد: 
روزی هنرمند بزرگ خطاطی که به ایشان شعری را برای 
خطاطی داده بودم پس از خواندن این شعر به من گفت 
»چقدر خوب اســت این اشعار با صدای خودتان خوانده 
شــود و پس از آن گفت که چقدر خوب تر می شود که 
موسیقی نیز روی آن اجرا شود«. جالب اینجاست که وقتی 
متوجه شد هر دو این موارد اجرا شده اند، بسیار خوشحال 
و خشنود شد.آلبوم »امیدوار« با موسیقی پدرام فریوسفی، 
شعر و دکلمه فریده امیدوار با مجوز شماره ۱۴۰۲۳۱۶۹ 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی و شماره ثبت ۳۱۸۷۸ 
کتابخانه ملی ایران از روز هجدهــم خرداد ماه در قالب 
یک آلبوم مجاز توسط نشر و پخش »جوان« در دسترس 
مخاطبان قرار خواهد گرفت.پدرام فریوسفی نوازنده ویولن، 
ویولا، پیانو، ســازهای الکترونیک، ناظر و ویرایش ضبط، 
بهنام ابوالقاسم نوازنده پیانو، سازهای الکترونیک، صدابردار 
و ناظــر و ویرایش ضبط، امیر احــدی نوازنده تار، میثم 
مروستی نوازنده سه تار، سامان صمیمی نوازنده کمانچه، 
نیلوفر محبی آوا، ســیاوش ولی پور نوازنده سنتور، بابک 
غســالی نوازنده عود، علی رحیمی نوازنده سازهای کوبه 
ای و هنگ درام گروه اجرایی این آلبوم را تشــکیل می 
دهند.در بخش ضبط و تولید نیز کاوه عابدین )استودیو 
صبا( به عنوان مدیر ضبط موسیقی و میکس و مسترینگ، 
مرجــان معصومی و علی بیرنگ هنرمندان بخش ضبط 
موسیقی، رضا فرهادی )استودیو کرگدن( ضبط دکلمه، 
شاهرخ فریوسفی گرافیست، محمد خیاطی عکاس، پوریا 
شیرانی تصحیح شعر، نیما جوان تولید و نشر، مهسا تمدنی 
برنامه ریزی و امور مالی، فاطمه دهقانی امور بین الملل، 
علیرضا سعیدی امور رسانه ای دیگر اعضای گروه اجرایی 
آلبوم »امیدوار« را تشکیل می دهند.آیین رونمایی از آلبوم 
»امیدوار« نیز از ساعت ۱۶ تا ۱۹ روز جمعه ۱۸ خرداد ماه 
با حضور تعدادی از هنرمندان برگزیده موسیقی کشورمان 
در موزه »برادران امیــدوار« مجموعه فرهنگی تاریخی 

سعدآباد تهران برگزار خواهد شد.

در جشنواره ملی دانشجویی
برگزیدگان بخش موسیقی نواحی 

معرفی شدند
همدلی| نخستین جشنواره ملی موسیقی دانشجویی 
با تمرکز بر موســیقی نواحی ایران، از سوی مرکز علمی 

کاربردی فرهنگ و هنر واحد ۴۶ طراحی و برگزار شد.
این جشنواره در آخرین گام، با برگزاری مراسم اختتامیه 
در سینما چاپلینِ فرهنگسرای بهمن، برگزیدگان خود را 
معرفی کرد.داوران این دوره از جشــنواره ملی موسیقی 
دانشجویی، ایثار یاور و بهنام معیریان بودند که براساس 
نظر آنها برگزیدگان این دوره از جشــنواره به شرح زیر 

معرفی و تجلیل شدند:
رتبه نخست: رضا دزایی پور )سازهای کوبه ای مازندران (، 

سروش فغان )دوتارکتول (: یار نارنجی، هران، لاره
رتبه دوم: سجاد رضایی)تنبور کرمانشاه و آواز (: مقام های 

گل و دره، باریه و شاه خوشینی
رتبه سوم: محمدآزادی )دوزله(، امیرحسین آزادی)ضرب(

این جشنواره با دبیری مزدک توسلی با تمرکز بر موسیقی 
نواحی و در سه بخشِ خوانندگی، نوازندگی و گروه نوازی 

برگزار شد.

همدلی| ایــرج راد، بازیگر و رییس هیات مدیره 
خانه تئاتر ایران با ارایه توضیحاتی درباره مالیات 
موسسات فرهنگی هنری، از میزان بودجه خانه 

تئاتر و شکل ارایه آن نیز ابراز تاسف کرد.
او با اشــاره به انواع موسسات فرهنگی هنری در 
ایران یادآوری کرد: دو نوع موسسه فرهنگی هنری 
داریم؛ انتفاعی و غیرانتفاعی مانند خانه تئاتر که 
کارش خدماتی و حمایت از هنرمندان اســت و 
بودجه ای را که برای امور جاری خود و پرداخت 
دستمزد پرســنل خود نیاز دارد، در قالب کمک 

دریافت می کند.
راد در ادامه با ابراز تاسف، گفت: الان مدتی است 
که از این کمک محروم هســتیم و مبالغ بسیار 
ناچیزی برای گذران امور، خریــد لوازم اداری و 
حقوق پرسنل دریافت کرده ایم. بنابراین سوددهی 

و درآمدی نداریم که بخواهیم مالیات بپردازیم.
رییس هیات مدیره خانه تئاتر با اشــاره به اینکه 
زیرســاخت های دریافت مالیات از موسســات 
فرهنگی هنری در اداره مالیات، نادرست تعریف 
شــده، تصریح کرد: به دلیل این زیرساخت های 
غلــط، اظهارنامه ای که ما ســالانه پر می کنیم، 
همان اظهارنامه ای است که بنگاه های اقتصادی 
نیز پرمی کنند در حالیکه ما اصلا فعالیت سودده 
نداریم و ناچاریم مبالغ کمک هایی را که دریافت 
کرده ایم، در جایی درج کنیم که ویژه سود تعریف 
شده است. چون اگر چنین نکنیم، اظهارنامه رد 

می شود.
او با اشاره به موارد مندرج در اساسنامه خانه تئاتر 
مبنی بر غیر انتفاعی بودن و غیر سیاســی بودن 
آن ادامه داد: اشکالی که اینجا اتفاق می افتد، این 
است که ممیز مالیاتی بر اساس مبالغی که ما به 
جای سود اعلام کرده ایم، برای ما مالیات در نظر 
می گیرد و همین سبب شــده خانه تئاتر دچار 
مشکلات عجیبی بشود به طوری که ما هنوز بابت 
سال های ۹۷، ۹۸ و حتی ۹۶ بدهی مالیاتی داریم.

راد اضافه کرد: به عنوان نمونه برای سال ۹۷ حدود 
۳۶۰ میلیون تومان و برای سال ۹۸ نیز بیش از 
۶۰۰ میلیون تومان مالیات در نظر گرفتند که در 
مجموع رقمی بیش از ۱ میلیارد تومان شده که 
باید بپردازیم. روال این است که وقتی اظهارنامه  
را ارایه می دهیم، معمولا ۲ سال بعد مبلغ مالیات 
را مشخص می کنند. ما بعد از اطلاع از این مبلغ، 
با ریاست اداره مالیات جلسه گذاشتیم که گفتند 
اعتراض کنید و اعتراض کردیم و در نهایت گفتند 
موظف به پرداخت مالیات هســتید اما مشکل 
بعدی این است که اعلام کردند به دلیل تاخیر، 

مشــمول جریمه شــده ایم و حالا به جای ۳۶۰ 
میلیون تومان مالیات سال ۹۷، باید ۲۷۰ میلیون 

تومان اضافه تر به عنوان جریمه بپردازیم.
او با اشــاره به پیگیری هایی کــه برای حل این 
مشکل انجام داده اند، افزود: ما اعتراض کردیم و 
مدتی طول کشید تا پاسخ بدهند و حتی با رییس 
کل دارایی جلســه گذاشتیم که قرار شد بررسی 
کنند اما این بررســی ۷، ۸ ماه زمان برد و تمام 
مدتی که منتظر پاســخ اعتراض خود بودیم، به 
دلیل تاخیر در پرداخت مالیات، مشمول جریمه 
شدیم در حالیکه اگر از همان اول می گفتند این 
حکم قطعی است، زمان را برای اعتراض کردن از 
دست نمی دادیم که بعدا به دلیل تاخیر، جریمه 
بشــویم ولی متاســفانه اصلا به این قضایا فکر 

نمی شود.
راد در ادامه، درباره وضعیت بودجه خانه تئاتر نیز 
توضیح داد: بعد از نامه نگاری های فراوان، بودجه 
ناچیزی دریافــت می کنیم که شــامل مالیات 
هم می شــود در حالیکه در همه جــای دنیا از 
فعالیت هــای فرهنگی حمایت می شــود و اداره 
مالیات هم خودش باید به ما کمک کند نه اینکه 

از ما مالیات بگیرد.
او با اشــاره به قانون معافیــت مالیاتی حامیان 
فرهنگ و هنر اضافه کرد: در کشــورهای دیگر 
اشخاص و موسساتی که از فعالیت های فرهنگی 

هنری حمایت می کنند، شامل معافیت مالیاتی 
می شــوند اما در کشور ما هنرمندی که از جیب 
خود هزینه کرده تا یک محصول هنری را بسازد و 
نیز موسسات غیرانتفاعی که درآمدزا نیستند، باید 
مالیات های آنچنانی بپردازند. مگر بالاترین بودجه 
دریافتی خانه تئاتر چقــدر بوده که باید چنین 

مالیات هایی بپردازد.
راد بــا ارایه توضیحاتی درباره ســاز و کار بودجه 
خانه تئاتر گفت: روال بر این بود که ما از ارشــاد 
کمک هایــی می گرفتیــم و در ازای آن گزارش 
عملکرد سالانه می دادیم. مدتی هم شهرداری و 
شورای شهر کمک هایی می کردند اما الان بیش از 
۲ سال است هیچ کمکی از شهرداری نگرفته ایم 
و از وزارت ارشاد هم ۲ مبلغ ۲۰۰ میلیون تومانی 
دریافت کرده ایم. امسال هم ۵۰۰ میلیون دریافتی 
داشــته ایم و از طریق صندوق اعتباری هنر هم 

۲۰۰، ۳۰۰ میلیون تومان دریافت کرده ایم.
او ادامــه داد: ما به عنوان هیات مدیره خانه تئاتر 
هیچ کدام حقوق بگیر نیستیم و بابت کارهایی که 
انجام می دهیم، ریالی دستمزد دریافت نمی کنیم 
در حالیکه طبق اساسنامه، حتی می توانیم هزینه 

ایاب و ذهاب خود را دریافت کنیم.
این بازیگــر و کارگردان تئاتر با ابراز تاســف از 
وضعیت دشــوار اقتصادی هنرمنــدان تئاتر در 
شــرایط فعلی یادآوری کرد: هنرمندان تئاتر در 

شرایط خوبی قرار ندارند که بخواهند مالیات هم 
بپردازند. ما چندین جلسه با رییس اداره مالیات 
گذاشتیم و در این جلسات ظاهرا همه چیز خوب 
پیش می رود ولی در عمل، اتفاقی نمی افتد و این 
در حالی اســت که در هیچ جــای جهان، تئاتر، 

تعریف اقتصادی ندارد.
راد در پاسخ به اینکه چگونه می توان ساز و کاری 
برای بودجه خانه تئاتر تعریف کرد که وابسته به 
اشخاص نباشد، توضیح داد: چند سالی بود که رقم 
مشخصی به صورت سالانه از طریق وزارت ارشاد 
در نظر گرفته می شد و ما هم بعد از ارایه گزارش 
عملکرد، کمک بعدی را دریافت می کردیم. کل 
این کمک ها رقم  پایینی بــود. البته کمک های 
بالای ۱ میلیارد تومان هم داشتیم. گاهی هم که 
باید کمک می شد، به دلیل کسری بودجه، مبلغ 

کمک ها کمتر می شد.
او یادآوری کرد: گاهی هم از طریق شــهرداری 
کمک هایی انجام می شد ولی بعدها این کمک ها 
را تجمیع کردند که تصمیم گیری درباره چگونگی 
تقسیم آن به عهده مسئول مربوط گذاشته شده 
اســت که خودش تصمیم بگیرد به هر تشکلی 
چقدر کمک کند یا اصلا کمک نکند. کمااینکه 
در خانه تئاتر حدود ۲ سال است که از شهرداری 
دریافتی نداشــته ایم و در شــورای شهر هم این 

کمک ها شکل قانونی پیدا نکرده است.

ایرج راد؛ بازیگر و رئیس هیئت مدیره خانه تئاتر ایران: 

خانه تئاتر درآمدی ندارد که بخواهد مالیاتش را بدهد!
رویداددریچه

همدلی|  کتاب »برخیزید« مشتمل بر خاطرات شفاهی سیدحمید 
شاهنگیان از آهنگسازان و پیشکسوتان موسیقی انقلاب یکی از 
مهم ترین آثار مکتوب مرتبط با تاریخ تولید سرودها و ترانه های 
انقلابی است که در سال ۱۳۹۸ با مصاحبه محمدجواد کربلایی 
و مرتضی قاضی و تحقیق و تدوین روح الله رشــیدی توسط دفتر 
مطالعات جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی پیش روی مخاطبان قرار 
گرفت.این کتاب به واسطه گفت وگوهای مبسوطی که محققان 
و تدوین کنندگان اثر با سیدحمید شاهنگیان داشته اند، یکی از 
مهم ترین مراجع مورد وثوق مرتبط با تاریخ شفاهی موسیقی انقلاب 
اسلامی است که می تواند در برگیرنده شناخت ابعاد جدیدی از 
فرهنگ و هنر مردمی انقلاب باشد. چارچوبی که در آن توجه به 
این قسمت از فعالیت های فرهنگی هنری هنرمندان و مردم در 
جریان انقلاب اســلامی به شدت مهم و ضروری است و می تواند 
روایت یکی از مسیرهای رو به پیشرفت فعالیت های فرهنگی در 
کشــورمان را پیش روی مدیران و سیاستگذاران این عرصه قرار 
دهد.فرآیندی هدفمند با حضور تمام اقشار جامعه که در آن دوران 
نهایت تلاش خود را به واسطه همدلی و همراهی که داشتند برای 
تحقق آرمان های انقلاب اسلامی انجام دادند و شرایطی را فراهم 
آوردند تا به واسطه ابزار فرهنگ و هنر، فرهنگ انقلابی را به سمت 
پیروزی رهنمون سازند. فضایی که قطعاً قسمت مهمی از تاریخ 
انقلاب اسلامی را رقم زده اما بسیاری از مردم با آن آشنا نیستند 
و در این مسیر چه بهتر که مجموعه های فرهنگی و هنری فعال 
در این عرصه بتوانند از دریچه فرهنگ و هنر به انعکاس آنچه در 
جریان پیروزی انقلاب اسلامی ایران و پس از آن صورت گرفت، 
بپردازند.فرا رسیدن ســالروز رحلت بنیانگذار جمهوری اسلامی 
ایران بهانه ای شد تا با انعکاس فرازهایی از این کتاب به بازآفرینی 
خاطرات یکی از مهم ترین و مؤثرترین هنرمندان جریان انقلاب 
بپردازیم که به واســطه موسیقی کارهای مهمی را در این عرصه 
انجام داده است. حمید شاهنگیان در بخشی از کتاب »برخیزید« 

روایت کرده است:
همکاری ام با واحد موســیقی تا سال ۱۳۷۶ ادامه داشت؛ یعنی 
تا موقعی که آقای علی معلم، مدیر واحد موسیقی شد. با ایشان 
رفاقت دیرینه داشتم. اما به پیروی از اعتقادی که همیشه داشته 
ام، به محض آغاز مســئولیتش در واحد موسیقی، استعفایم را از 
شواری شــعر و موسیقی نوشتم تا ایشان در انتخاب همکارانش 
راحت باشد. آقای معلم هم لابد مصلحت ندید که همکاری ام را 
ادامه بدهم و دعوتم نکرد. به این ترتیب فعالیت اداری ام در واحد 
موسیقی به پایان رسید. پس از آن البته از تولید و مشورت دادن به 
دوستان دور نبودم.هرکسی را بهر کاری ساخته اند، احساسم این 
بود که من اگر تنها در زمینه آهنگسازی متمرکز شوم، موفق ترم. 
برای همین هیچ وقت نخواستم که خواننده باشم. آن سرودهایی 
را هم که خودم به تنهایی ساختم و خواندم، از ضرورت بود. در آن 
موقعیت راه دیگری نمی شناختم. اگرچه صدای خاصی هم نداشتم 
برای خواننده شدن، صدای کامل تری نسبت به صدای من نیاز بود.

بعدها که گروه ســرود پیدا کردم، دیگر نیازی به خواندن خودم 

نمی دیدم. ترجیح می دادم گروه را مدیریت کنم تا بخوانم. بعد از 
انقلاب هم که با خواننده ها آشنا شدم گفتم: »آب که آمد، تیمم 
باطل اســت«. از یک مرحله به بعد، حتی آهنگسازی را هم کم 
کردم. البته هرگاه ضرورتی پیش می آمد، آهنگ هم می ساختم، 

حتی ممکن بود چیزی هم بخوانم.
این خواندن و ســاختن، انگیزه می خواهد، بعضی ها می خواهند 
معروف شوند. برای همین اصرار دارند خواننده شوند. بعضی دیگر 
هم دنبال پول هستند. من هیچ کدام از این انگیزه ها را نداشته ام؛ 
هیچ وقت نداشته ام، آهنگسازی قصه اش فرق می کند. آهنگساز 
زیاد توی چشم نیست. مثلاً چند نفر می دانند که آهنگساز چند 
سرود از آثار محمد اصفهانی، محمد گلریز، عبدالحسین مختاباد، 
حمید غلامعلی و مجید اخشابی من هســتم؟ همه خواننده را 
می شناسند، بنابراین انگیزه شهرت طلبی برای آهنگساز چندان 
مطلوبیتی ندارد.به هر حال آن روزی که به من نیاز بود، کوتاهی 
نکردم و هرکاری از دســتم برمی آمد، انجــام دادم. حالا هم گاه 

گداری به من مراجعه می شود و سعی می کنم، کمک کنم.
شــاهنگیان در بخش دیگری از خاطــرات خود نیز به ملاقات با 
حضرت امام خمینی )ره( اشــاره کــرده و می گوید: بارها توفیق 
دیدار حضرت امام )ره( نصیبم شده بود و به بهانه های مختلف، در 
محضرشان بودم ولی یک بار اختصاصاً خدمت امام )ره( رسیدم. 
من و حاج حسین آقا انصاریان، دو نفری رفتیم محضر امام )ره( 
در قم. ســال ۱۳۵۸ بود. دیدارهای امام )ره( در خانه ایشان انجام 
می شــد. توی راه که داشــتیم می رفتیم حاج حسین آقا گفت: 
می رویم آنجا، من شــما را به امام معرفی می کنم. شما هم مرا به 
امام معرفی کن«. گفتم: »حاج آقا دست انداخته اید؟ من شما را 

معرفی کنم؟ مگر شما هم احتیاج به معرفی دارید؟«
آقای انصاریان، واعظ مشــهوری بود. گفت: »باور کن شــوخی 
نمی کنم. امام می داند که یک شیخ حسین انصاریانی هست که با 
او ارتباط مکاتبه ای داشته اند. ولی نمی داند من هستم. ارتباطمان 

به واسطه قاصد بود. امام مرا ندیده و به چهره نمی شناسد.«
خلاصه رفتیم محضر امام )ره(. آقای انصاریان مرا به ایشان معرفی 
کرد و بعد هم گفت: »ســرودهای انقلابی را این می سازد«. امام 
)ره( لبخندی زدند. خیلی لطف کردند. واقعاً بیش از اندازه محبت 
کردند. نگاه سراسر محبتشــان هنوز در خاطرم هست و گرمی 
بخش وجودم. به ویژه هنگام ناراحتی از برخی مســائل نادرست 

و اشــتباهات پس از پیروزی انقلاب اسلامی، این حس مثبت و 
دلگرم کننده، به کمکم می آید.بــا آقای خامنه ای نیز از ابتدای 
انقلاب ارتباط داشته ام. چندین بار هم خدمتشان رسیده ام. همان 
ســال های اول بعد از پیروزی انقلاب که ایشان امام جمعه تهران 
بودند، با ایشان آشنا بوده ام. آن زمان معمولاً قبل از نماز جمعه، 
بچه های ما می رفتند و سرودهایمان را اجرا می کردند. شعار معروف 
»خدایاخدایا تا انقلاب مهــدی، خمینی را نگه دار« را تبدیل به 
ســرود کرده بودم. سرود خیلی قشنگی شده بود. مبنای سرود، 
این شعار بود. بقیه شعرش را هم خودم گفته بودم.آهنگ اثر، یک 
اوج داشت که باید با سه صدا خوانده می شد.یکی صدای باس با 
ترکیبی خاص. یکی از این سه صدا، ملودی را می خواند، بعد یک 
صدا هم یــک اکتاو بالاتر، همین ملودی را باید می خواند. من از 
پشت صحنه، آن صدای با اکتاو بالا را می خواندم. بچه ها همیشه 
در تریبون نماز جمعه در مقابــل دید مردم اجرا می کردند، ولی 
من همیشه پشت صحنه بودم. کنارشان در جایی می ایستادم و 
مردم مرا نمی دیدند.هنوز خطبه ها شروع نشده بود. آقای خامنه ای 
نشسته بودند و گوش می کردند. وقتی که اجرای سرود تمام شد، 
خیلی به من لطف کردند. بعد هم یکی یکی بچه ها را مورد تفقد 
قرار دادند. در سالگرد ۱۷ شهریور که بچه ها در بهشت زهرا )س( 
سرود »آدینه خون بار« را خواندند، ایشان زارزار گریه می کردند. 
من به بچه ها گفتم روحانیت خودش همیشــه همه را به گریه 
می اندازد، ببینید شما چه کار کرده اید که آقا را به گریه انداخته 
اید! بعد ایشان آمدند و صورت و گلویم را بوسیدند. خلاصه آن روز 

خیلی به ما لطف کردند.
یک بار هم با مرحوم ســبزواری، مرحوم محمود شاهرخی، علی 
معلم، حسین شمسایی و حسین زورق، بعد از حادثه ترور آقای 
خامنه ای به خانه شــأن رفتیم. جمع شــعر و شعرخوانی بود. 
یک خرده گپ زدیم. حرف های قشــنگی به ما زدند؛ حرف های 

خودمانی که نمی شود پیش همه بازگفت.
یک نوبت هم با مدیران وزارت راه رفته بودیم دیدنشــان، من آن 
زمان مدیرعامل هواپیمای آسمان بودم. ایشان رئیس جمهور شده 
بودند. توی صف که ایســتاده بودیم تا نوبتمان بشود و به ایشان 
برسیم، دو سه نفر که مانده بود به من، یکهو چشم ایشان به من 
افتــاد. گفتند »یا الله« و همیــن جور تند و تند با نفرات جلویی 
دست دادند تا نوبت من رسید. گفتند: »کجایی شما؟« گفتم: »به 

راه آمده ام«. گفتند: »شما به راه بودی«.
نوع نگاه ایشان به سابقه هنری من بود که باعث شده بود بین همه 
حاضران در آن دیدار، از من بپرسند که »کجایی تو؟ … تو به راه 
بودی«. معلوم می شود که از نظر ایشان، قطعاً کارهای ما کارهای 
نامطلوبی نبوده است. از سال ۱۳۶۸ تا حالا هم که مقام رهبری 
کشور را دارند، هنر موسیقی دارد پیش می رود. اگر از نظر ایشان 
که حالا مرجع تقلید هم هستند، موسیقی قطعاً حرام بود، اجازه 
کار را نمی دادند. اگر ایشان هم مانند برخی دوستان روحانی ما که 
به من می گویند: »افسوس که با موسیقی سر و کار داری«، نگاه 

می کردند. الان وضعمان جور دیگری بود.

در ملاقات آقای آهنگساز با امام )ره( چه گذشت؟

سیدحمید شاهنگیان: رهبر انقلاب با سرود »آدینه خون بار«، زارزار گریه کرد


